

南台科技大學 103 學年度第 1 學期課程資訊

課程名稱	語言學概論
課程編碼	C0D19901
系所代碼	0C
開課班級	應英陸生研修班 四技英語三甲四技英語三乙
開課教師	王鶴巘
學分	2.0
時數	2
上課節次地點	一 3 4 教室 N410
必選修	選修
課程概述	The course is to introduce students to general concepts of language. It will provide sufficient background in the various aspects of the discipline to allow students to pursue more specialized courses in the field.
課程目標	<p>This course aims to</p> <ol style="list-style-type: none"> 1. provide students with the necessary background for studying linguistics. 2. help learn the terminology used to describe and analyze the structure and systems of language. 3. help understand basic principles of linguistic theory. 4. help understand about the structural characteristics of English: its sound system, word, structure, and phrase and sentence patterns.
課程大綱	<p>單元一 頭腦與語言</p> <p>單元二 詞構學</p> <p>單元三 句法學</p> <p>單元四 語意學</p> <p>單元五 語用學</p> <p>單元六 語音學</p> <p>單元七 語聲韻學</p> <p>單元八 語言與社會</p>
英文大綱	<p>Unit 1 What is Language? Brain and Language</p> <p>Unit 2 Morphology</p> <p>Unit 3 Syntax</p> <p>Unit 4 Semantics</p> <p>Unit 5 Pragmatics</p> <p>Unit 6 Phonetics</p> <p>Unit 7 Phonology</p> <p>Unit 8 Language and Society</p>

教學方式	
評量方法	
指定用書	語言學概論
參考書籍	<p>1. George Yule , 語言學導論, 張文軒原譯, 1999, 書林出版有限公司 ISBN 957-586-786-6</p> <p>2. 葉蜚聲、徐通鏘 (1993), 語言學綱要, 書林出版有限公司 ISBN 957-586-290-2</p> <p>3. Victoria Fromkin, Robert Rodman, Nina Hyams (2002), An Introduction to Language, 7th ed., Thomson Wadsworth ISBN 0-15-508481-X (中譯本: 語言學新引, 黃宣範譯, 文鶴出版有限公司 ISBN 957-0377-18-6)</p>
先修科目	
教學資源	
注意事項	<p>1. 每週上課後實施測驗點名。成績、出缺席考核依學校規定。</p> <p>2. If you are not a native speaker of Chinese, please do not select this course.</p> <p>3. 依學校規定購買指定用書，不可使用影印教本以免違反著作權法。</p> <p>4. 請每週上課前務必上網查看 MY 公佈欄與下載列印講義。</p> <p>5. 期中考、期末考依規定將提前一週考，請不要缺考，否則以零分計算。</p> <p>6. 每堂上課會有隨堂測驗，每次成績列入學期成績考核。</p> <p>7. 請勿以任何形式或工具於課堂上錄影錄音。MY 平台上老師上傳之內容、自製講義皆受智慧財產權與著作權保護，僅止於修習本課程學生課後溫習。嚴禁再將任一內容轉載至任何網站部落格。</p>
全程外語授課	0
授課語言 1	華語
授課語言 2	
輔導考照 1	
輔導考照 2	